
האבלות על החורבן בזמן הזה / הרה"ג זלמן ברוך מלמד שליט"א
בשביל מה, בעצם, מתענים?

היה אפשר לחשוב שתעניות אלו הן אבל, זיכרון לצרות שהיו בימים אלו, כשם שעושים ימי שמחה על ארועי שמחה.
אולם, הרמב"ם אינו אומר כן (פרק ה', הלכות א'-ה'): 

"יש שם ימים שכל ישראל מתענים בהם מפני הצרות שאירעו בהן כדי לעורר הלבבות ולפתוח דרכי התשובה ויהיה
זה זכרון למעשינו הרעים ומעשה אבותינו שהיה כמעשינו עתה עד שגרם להם ולנו אותן הצרות, שבזכרון דברים אלו

נשוב להיטיב שנאמר והתודו את עונם ואת עון אבותם וגו':.."
מבואר בדברי הרמב"ם מטרת התענית אינה זיכרון, אלא "לעורר הלבבות ולפתוח דרכי התשובה". עומד על כך החתם

סופר, שמביא את דברי הרמב"ם וכותב עליהם (שו"ת חתם סופר, הלכות אור החיים, סימן רח): 
 "הנה גילה לנו מה שלא היינו מעלים על דעתינו, שהיינו חושבים שהתעניתים הללו אינם על דרך התשובה אלא על
דרך האבל והצער ביום שאירע רע כמו השמחה ביום שאירע טובה [..] מכל מקום הודיענו הרמב"ם דלא כן הוא, ועל

פיו נהגו לומר וידוים וסליחות באותן הימים משום שנקבעו על התשובה."
 

הדבר הראשון שארע בי"ז בתמוז הוא שבירת הלוחות. ואמרו חז"ל שאילו היינו מקבלים את הלוחות הראשונות היתה
בטלה המיתה, לא היתה יותר גלות לישראל, ולא היינו שוכחים את התורה. חכמים אומרים לנו בכך שלולא נשתברו
הלוחות הראשונים היינו חוזרים למדרגה העליונה שלפני זמן חטא אדם הראשון, שהיא גם המדרגה העתידית שאנו

שואפים אליה.
מאידך, הגמרא אומרת שישראל חטאו בחטא העגל "כדי ליתן פתחון פה לבעלי תשובה". לא היו ישראל ראויים לאותו
החטא, וסובב הקב"ה את כשלונם של ישראל כדי ללמד דרך תשובה. ויש להתבונן בדברים: אם לא היה חטא העגל

היו מתרוממים ישראל למדרגה כה עליונה, לאחר חטא העגל - אין לך דור שאין בו מפורענות חטא העגל, וכל זה היה
שווה כדי ללמד דרך תשובה! כדי ללמד שאפילו מהמשברים הגדולים ביותר אפשר לשוב בתשובה, שהרי אפילו

לחטא העגל, שהיה כה נורא כמו כלה המזנה תחת חופתה, היתה דרך תשובה.

לימוד מדריכים: צום י"ז בתמוז

 חמישה דברים קרו בי"ז בתמוז: נשתברו הלוחות, בטל התמיד, הובקעה העיר, שרף אפוסטומוס את התורה והעמיד צלם בהיכל. 
(משנה, תענית, ד', ו')

חזרה בתשובה / ניר מנוסי
משהו עצוב קרה למושג "תשובה" בדרך לתרבות הישראלית.

הוא הפך להיות מושג של דוסים. "לעשות תשובה" הוא היום ביטוי שכמעט רק דתיים משתמשים בו, ואם מישהו לא דתי משתמש בו זה כדי לדבר 'כמו שדתיים
מדברים'. בביטוי "לחזור בתשובה" דוקא כן משתמשים כולם, והרבה, אך יש לו משמעות חדשה. הוא הורזה וכווץ ממימדיו המקוריים עד כמעט לבלי היכר, ונותר בעל
פשר צר שבצרים: להפוך מ'חילוני' ל'דתי', לעבור מאי-קיום מצוות לקיום מצוות. לפעמים הוא אפילו אומר פחות מכך, ומתאר רק הגירה סוציולוגית מהחברה החילונית

לחברה הדתית.
אבל כל זה לא הכי גרוע. הכי גרוע, זה שמישהו ש"חוזר בתשובה" מצטייר כאחד שהלך להתאשפז בעולם חסר-מחשבה שבו אין שאלות, רק תשובות. מי שחזר

בתשובה הוא מי שויתר על השאלות, שאין לו כתפיים להתמודד עם השאלות, ולכן הוא רוצה שיספקו לו תשובות מוכנות, ואז הוא רגוע. מהעיוות הזה נולד ילד העיוועים
הגרוע ממנו: הביטוי "לחזור בשאלה", שבא לתאר את מי שעוזב את הדת, כאילו רק לו יש שאלות, וכאילו רק שאלות זה מה שהניע אותו.

חשוב לזכור, חייבים לזכור, שאלו לא המשמעויות האמיתיות של הביטויים האלו. המשמעות המקורית של הביטויים "לחזור בתשובה" ו"לעשות תשובה" היא רחבה בהרבה.
פירושם הוא, בראש ובראשונה, תיקון עצמי. לחזור בתשובה פירושו לתקן מעשה לא טוב שעשינו, לשנות את עצמנו כך שלא נעשה אותו שוב. אם כבר, זהו תהליך של

הצבת קושיות, לא של הגרלת תשובות בחינם.
אכן, משמעותה האמיתית של המלה תשובה אינה נגזרת מהפועל להשיב אלא לשוב. לכן העושה תשובה חוזר דוקא: לאחר שיצא לגלות הוא מגיע מחדש, בסגירת מעגל,

אל כור מחצבתו ממנו בא. לפי היהדות היעד העיקרי של השיבה הוא באמת אבינו שבשמים, הקורא לילדיו "שובו, בנים שובבים"; אך השיבה שבתשובה אינה
מתייחסת רק אליו: תשובה היא גם לעצמנו, ל'אני' האמיתי, הגבוה והטהור שלנו (והרי שני היעדים הללו נעוצים זה בזה). 

כמו כן, תשובה אינה רק קבלת עול מצוות אלא גם 'דרך ארץ': תיקון המידות שלנו ואופן התנהגותנו. אף לענין זה, לפי היהדות חזרה מלאה בתשובה כרוכה גם
בהתמסרות לעבודת ה' דרך לימוד התורה וקיום המצוות; אך יש אלף ואחת מדרגות של תשובה לפני ואחרי שמקיימים אפילו מצווה אחת במודע – מדוע שלא נשתמש

במלה זו לתאר אותן? לעשות תשובה זה לקדם את עצמך צעד אחד קדימה מאיפה שאתה נמצא. מי לא רוצה לעשות זאת?
מה קורה כשביטוי מסוים נשכח מהשפה? כשאין מלה לומר דבר מה, גם אי אפשר לעשות את הדבר שהיא מורה עליו. במקרה שלנו, כשאין את המושג "תשובה", לא

עושים תשובה. איש לא שב למקור, רק דורך במקום – כל אדם במקומו, כל ציבור במקומו. מתבצרים, מבקרים את השני ולא את עצמך, ומתנוונים.
אז מה עושים?

עושים תשובה! משיבים תשובה ליושנה. מוציאים את המלה מהארון, מסירים ממנה את הנפתלין, מנערים מעליה את האבק, ומשיבים אותה למקומה המכובד והגבוה
בלקסיקון שלנו. לא משנה מאיזה זרם או ציבור אנחנו, כולנו רוצים לעשות תשובה. זה לא שייך לדת ולא לחילוניות, זה שייך לנו. זה הדבר הכי נפלא והכי כיפי שאנו

יכולים לרצות לעשות עם חיינו.

"רבי אליעזר אומר: … שוב יום אחד לפני מיתתך (פרקי אבות ב, י).

שאלו תלמידיו את רבי אליעזר, וכי אדם יודע איזהו יום ימות?! אמר להן, וכל שכן: ישוב היום שמא ימות למחר, ונמצא כל ימיו בתשובה". 

(תלמוד בבלי, מסכת שבת, קנג א)
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